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نخلستان های اســتان خوزستان طی سال های اخیر به 
دلیل خشکســالی دچار مشــکلات متعدد و افُت کیفیت 
شــده اند.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان از اهواز، 
نخلســتان های خوزســتان که عمده آن ها در شهرستان 
شادگان هستند، طی سال های اخیر متاثر از خشکسالی و 
نبود آب زمین هایشان تبدیل به شوره زار گشته و بسیاری 
»ایســتاده مرده اند«.از دور کــه بنگریم همه چیز به نظر 
خوب می آید، نوجوانان و جوانــان پیراهن را فورا درآورده 
و با همان شــلوارک در آب شیرجه می زنند و گاومیش ها 
نیز تا بالاترین نقطه کمرشــان در آب فرو رفته اند.زنی در 
نزدیکی رودخانه می بیند که گاومیشی ترس دارد دل را به 
آب بزند، به فرزندش که مشــغول آب تنی است می گوید 
حیوان را آرام آرام راهی جریان رودخانه کند تا ترسش هم 
بریزد و آسیبی به پوســتش نرسد.در همین حال صدایی 
بلند به گوش می رســد؛ زن نگاهــی به رودخانه می کند و 
سپس از فرزندانش می خواهد هر چه سریعتر از آب بیرون 
بیاینــد تا به کمک پدر به نخلســتان بروند. همگی با هم 
راهی باغ نخیلات می شــوند و من به دنبال آن ها در حالی 

که با حامد صحبت می کنم راه می روم.
از حامد که پسر این خانواده است می پرسم که وضعیت 
آبرســانی چطور است و او در پاســخ می گوید: فعلا خوب 
است و اگر همین روند ادامه داشته باشد عالی هم می شود، 
زیرا اکنون نه تنها خودمان از احیای رودخانه خرســندیم 
بلکه حیوانات نیز با خوشــحالی از آب استقبال می کنند؛ 

»خودم در چشمان شان می بینم که چقدر شوق دارند«
با ســر حرفــش را تاییــد می کنم و به راهمــان ادامه 
می دهیم به نخلســتان ها که می رســیم احساس می کنم 
برخی از آن ها خشک شده اند و ثمره شان نیز رنگ و لعاب 
ندارد، به ســمت شــان رفته و با اجازه صاحب شان چند 
خرما از آن ها چیده و می خواهم بخورم که زبری آن و طعم 
نامطلوبش باعث می شود نتوانم آن را قورت دهم، با تعجب 

می پرسم چرا وضعیت خرما ها این است؟
حمید رضا خلیفی صاحب باغ با دلی پر شــروع به درد 
و دل کرده و گفت: هر ســال برداشت محصولات نخل از 
سال قبل کمتر می شود، هر سال تعداد بیشتری از نخل ها 
ثمر نمی دهند و سپس می میرند.او افزود: آب شور و آلوده 
کارون که در بالا دســت به دلایل متعــدد از جمله ورود 
پســاب های صنعتی، کشــاورزی و بیمارستان و همچنین 
شــوری ســد گتوند با کیفیت نا مطلوب به ما می رسد نه 
تنها نخلستان ها را سیراب نکرده بلکه آن ها را تشنه تر هم 

می کند و باعث عطش بیشتر زمین می گردد، همین مسئله 
در کیفیت تولیدات نخل ها نیز تاثیر می گذارد و باعث افُت 
محصول می گردد.شــایان ذکر اســت که داریوش صادقی 
معاونــت اجرایی و مدیر امور بهره برداری ســد و نیروگاه 
گتوند علیا پیشتر نیز در خصوص مسئله شوری آب در این 
بند در گفتگو با خبرنگار ما گفته بود که دلیل عمده شوری 
آب رودخانه کارون ورود پســاب های صنعتی و کشاورزی 
در مسیر شهر های بزرگ از جمله اهواز است، در حالی که 
میزان ســختی آب خروجی از سد گتوند برخلاف گفته ها 
پایین تر از یک هزار و ۲۰۰ میکروموس بر سانتیمتر است.

خلیل منیعات مدیر جهاد کشاورزی شادگان در گفتگو 
با خبرنگار ما با اشاره به کم آبی و تنش های اخیر ناشی از 
آن در برخی مناطق خوزستان گفت: کم آبی موجب شده 
تبعات زیادی برای مناطق پایین دست رودخانه ها به وجود 
آید و نخلداران با مشکلات متعددی برای تامین آب مواجه 
شــده یا حتی با تبدیل زمین ها به شوره زار دست و پنجه 
نرم کنند.او با بیان اینکه لازم اســت تا آب بیشتری برای 
آبرسانی به مناطق پایین دســت شادگان رهاسازی شود، 
افــزود: آب باید با دبی بالاتــر از ۴۰ متر مکعب بر ثانیه از 
سد ها رها شــود تا پایین ترین نقطه از رودخانه کارون در 
شادگان سیراب گردد، زیرا در غیر این صورت زمین ها نیز 

با آب شور آبیاری می شــوند که زیان رسان است.منیعات 
بیان کرد: همه زندگی مردم در این مناطق وابســته به آب 
اســت؛ چه برای آبیاری زمین های کشــاورزی و چه برای 
ســیراب کردن احشــام، اما طی ســال های اخیر بی آبی 
ضربه ســنگینی به مردم این مناطق وارد آورده که کاهش 

محصولات و از بین رفتن نخل ها را در پی داشته است.
مهدی خواجه پور مدیر امور آب منطقه شرق خوزستان 
هم پیشــتر در گفتگو با خبرنگار ما گفته بود که رهاسازی 
آب از ســد دریاچه مارون با دبی ۷۵ متر مکعب بر ثانیه از 
روز چهارشنبه ۲۰ مرداد ماه تا اطلاع ثانوی انجام می شود 
که دلیل اصلی، تامین آب نخیلات در شهرستان شادگان 
اســت.علاوه بــر آن پیمان حمیــدی راد مدیر حفاظت و 
بهره برداری منابع آب ســازمان آب و برق خوزستان اعلام 
کرد: تاکنون ۲۴۶ میلیون متر مکعب آب نخیلات شادگان 
از ابتدای فصل تابســتان تامین شــده که بــا این اقدام از 
ابتــدای حوزه مارون تا انتهای آن که نخیلات شــهر های 
بهبهان، جایزان، رامهرمز، رامشــیر، ماهشهر و شادگان را 
شامل می شود، آب کافی دریافت خواهندکرد.در شهرستان 
شــادگان مجموعا ۱۴ هزار و ۲۰۰ هکتار نخلستان وجود 
دارد کــه ۱۲ هزار هکتــار از آن یعنــی ۲ میلیون نفر را 
نخل های بارور تشــکیل می دهنــد و ۵۰۰ هزار نفر نخل 

غیر باور هســتند، همچنین تامیــن آب بیش از ۱۳ هزار 
هکتــار از این نخل ها از حوزه جراحــی تامین و تنها یک 
میلیــون و ۲۰۰ هزار هکتار آن از حوزه دارخوین و کرخه 
تامین می گردد.تصاویر متعدد از خشــکی نخیلات در این 
شهرستان اخیرا منتشر شده که گویای خشکسالی و نبود 
مدیریت صحیح منابع آبی است؛ بر اساس اطلاعات منابع 
محلی نزدیک به ۷ هزار و ۵۰۰ نخل بارور در شادگان تلف 

شده که در سطحی معادل ۱۵۰ هکتار است.
فیصــل عامری فعال محیط زیســت نیــز در گفتگو با 
خبرنــگار ما گفت: بزرگترین مشــکل تامین آب در حوزه 
مارون اســت و دلیل آن نیز افت دبی آب خروجی از سد 
مارون در بالا دست حوزه جراحی است.او میزان شوری آب 
در ایــن محدوده را یک هزار و ۲۰۰ تا ۹ هزار میکروموس 
بر متر مکعب عنوان کرد و افزود:رهاســازی آب به شکلی 
است که به مدت ۱۰ روز آب را رهاسازی و سپس ۱۳ روز 
متوقف می شود. میزان سختی آب در آن ۱۰ روز حدود ۲ 
هزار و ۵۰۰ میکروموس بر متر مکعب را نشــان می دهد، 
اما به محض توقف این عدد به ۴ برابر حد مجاز می رســد.

عامری با بیان اینکه شــوری آب تاثیــر زیادی بر کیفیت 
گیاهان و محصولات آن ها دارد، بیان کرد: ســرریز شدن 
پســاب های صنعتی و کشاورزی در بالا دست حوزه مارون 
و کارون و اســتفاده از موتور پمپ هــای غیر مجاز در این 
مســیر ها موجب می شــود آب به صورت کامل به پایین 
دست نرســد که یکی از دلایل آن قدیمی بودن روش های 

کشاورزی و مدرنیزه نشدن آن ها است.
یکی از مهم ترین اقداماتی که می تواند مشــکلات حوزه 
کشــاورزی را در خوزســتان برطرف نماید، مدرن سازی 
روش هــای آبیاری زراعت در این بخش ها اســت که امید 
اســت با اقدامات گسترده جهاد کشــاورزی به این منظور 
انجام گیرد.بر اســاس گفته های محســن حســنی، مدیر 
حفظ نباتات ســازمان جهاد کشــاورزی خوزستان امسال 
سطح نخلستان های اســتان ۴۲ هزار و ۴۰۰ هکتار است 
کــه از این میزان ۳۶ هزار و ۷۰۰ هکتار بارور هســتند و 
برآورد می شــود امسال ۲۳۵ هزار تن خرما تولید و به بازار 
عرضه شود.از طرف دیگر سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خوزستان می تواند با راه اندازی کارگاه های کوچک به جای 
خام فروشــی خرما ها آن ها را به ارزش افزوده تبدیل کرده 
تا هم با مجموع این اقدامات نخیلات شــادگان همچنان 
برافراشته بمانند و همچنین کشــاورزان خوزستانی سود 

بیشتری ببرند.

جاده هشــتگرد-طالقان، جاده ای اســت که پس از ۲۱ 
ســال به بهره برداری رسید، اما همچنان مسافران از ایمنی 
ناکافی آن گلایه دارند.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان 
از البرز، جاده هشــتگرد-طالقان اردیبهشت ماه امسال و در 
بحبوحــه افتتاح قطاری طرح های مختلف در دولت قبل به 
بهره برداری رسید. ربان جاده ای که مسافران را از سال ۷۹ 
منتظر گذاشته بود بعد از ۲۱ســال توسط وزیر وقت راه و 
شهرســازی در آیین پرطمطراقی بریده شــد.برای احداث 
این جاده چندین کیلومتری بیــش از ۱۳۰ میلیارد تومان 
هزینه شــده و به گفته اســتاندار البرز تکمیل تونل آن به 
۱۰۰ میلیــارد تومان اعتبار دیگر نیز نیاز دارد .در کل جاده 
هشــتگرد-طالقان مسیر ســفر از طالقان به سمت کرج و 
تهران را حدود ۴۰ کیلومتر نزدیک تر کرده است و به نصف 
می رســاند.هرچند عزیزالله شهبازی افتتاح جاده هشتگرد-
طالقان را مشــروط به رفع نواقص ایمنی آن دانسته بود اما 
به گفته کارشناســان این جاده درحالی زیربار ترافیک رفت 
که امنیت تردد در آن هاله ای از ابهام قرار داشــت.حدادیان، 
یکی از اهالی طالقان می گوید: سراسر جاده هشتگرد-طالقان 
فاقد آنتن و روشــنایی است و اگر اتفاقی برای کسی بیفتد 
نمی توانیــم با اورژانس تماس بگیریم؛ اگر قرار بود این گونه 

باشد اصلا چرا این جاده را افتتاح کردند؟
برخی مقامات نیــز در روز افتتــاح از ناامنی این جاده 
خبر دادند و برخی رســانه ها نیز از بهره برداری زودهنگام 
آن به بهانه افزایش توفیقات در روزهای پایانی دولت انتقاد 
کردند اما همه این ها در ســر و صدای زیر بار ترافیک رفتن 
محوری که شــهروندان سال ها در انتظار آن نشسته بودند، 
گم شد.حسینی نســب، فرماندار شهرستان طالقان در این 
باره با بیان این که محور یاد شده روشنایی ندارد، می گوید: 
با یکی از اپراتورها برای ایجاد آنتن در جاده هشتگرد-طالقان 

مکاتبه کرده و برای باقی مشــکلات نیز از استانداری کمک 
خواسته ایم.

او می افزاید: اگر شخصی در این محور دچار مشکل شود 
امکان برقراری تماس به دلیل نبود آنتن برای او وجود ندارد.
حسینی نسب می گوید: اخیرا گارد ریل به جاده هشتگرد-
طالقان اضافه شده است اما در مسیر آن با کمبود نیوجرسی 
مواجه هستیم.او می افزاید: احداث این مسیر بیش از بیست 
ســال به طول انجامیده و رانش هایش گرفته شده است اما 
درخصــوص رانش یکی دو نقطه نگرانــی زیادی داریم که 

درخصوص آن با مسئولان مکاتبه کرده ایم.
قطعا عصر ارتباطات و نبودن آنتن و فراهم نبودن امکان 
برقراری تماس در جاده هشــتگرد-طالقان تناقض آشکاری 
اســت که باید آن را با مدیرکل ارتباطات سیار استان البرز 
مطرح می کردیم.اسداللهی می گوید: جاده هشتگرد-طالقان 
اخیرا احداث شــده است و کمتر از شش ماه از بهره برداری 
آن می گذرد.او می افزاید: طراحی های لازم انجام شده است 

و بعد از تامین شبکه برق، آنتن آن راه اندازی خواهد شد.
از آن جا که بر اساس موازین، ساخت راه و جاده برعهده 
راه و شهرســازی اســت، نظرات قزوینیان، معاون ساخت و 
مهندسی راه و شهرسازی البرز را هم جویا شدیم.قزوینیان با 
بیان اینکه تمام تلاش مان را کردیم تا شرایط ایمنی جاده 
هشتگرد-طالقان را تا قبل از افتتاح به حداکثر برسانیم، این 
محور تا این لحظه ایمنی خوبی داشته است، تکمیل کارهای 
باقی مانده و ایمنی این طرح تا پایان امسال کامل می شود. 
قزوینیان می گوید: مقدمات خرید چهارصد نیوجرســی را 
فراهم می کنیم که به ایمنی بیشتر محور هشتگرد-طالقان 
کمک می کند.او می افزاید: ایــن محور از نظر تابلو و علائم 
نواقصی دارد بنابراین از طریق همکاری با راهداری قرار شد 
بخشــی از کارهای شانه ســازی این محور نیز انجام شود.

معاون ساخت و مهندســی راه و شهرسازی البرز گفت: در 
استاندارد جهانی همه راه ها روشنایی ندارد و روشنایی بیشتر 

در محورهایی انجام می شود که مه گیر است.
نگهداری و حفاظت  از راه هــا و جاده ها پس از افتتاح با 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســت اما از آنجا که هنوز 
احداث تونــل جاده هشــتگرد-طالقان تکمیل نشــده به 
نظر می رسید اداره یاد شــده در مسیر وظایفش ید قانونی 
نداشته باشــد اما زندی فر، مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای البرز در این باره می گویــد: از وقتی که این جاده 
زیر بار ترافیک رفت مســئولیت آن به ما واگذار شده است.
او می افزاید: ماشــین آلات و تجهیزات راهداری مشــغول 
تعریض برخی نقاط و رفع نواقص در جاده هشتگرد طالقان 
اســت.زندی فر با بیان اینکه این جاده، جاده خوبی است و 

ما عملیات  را تا زمانی که شــرایط جــوی اجازه دهد ادامه 
می دهیم،  می گوید: اگر احســاس کنیم که فصل زمستان 
تردد در جاده هشتگرد-طالقان می تواند سلامتی مسافران 
به خطر بیندازد، قطعا محور را مسدود خواهیم کرد.مدیرکل 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای البــرز می گوید: چنانچه 
سرعت مطمئنه برای تردد در این جاده رعایت شود، خطری 
مسافران را تهدید نخواهد کرد.گذشته از همه این ها مجوز 
افتتاح جاده هشــتگرد-طالقان با وجــود ایمنی ناقصش از 
ســوی یک کمیته متشکل از چند اداره در البرز صادر شد، 
کمیته ای که شــاید به امر مسئولان بالادستی برای افتتاح 
هُل هُلی یک دستاورد نیمه کاره تشکیل شد تا جان مسافران 
را قربانی یک قیچی، یک متر ربان و انجام شــد گفتن های 

آمران کند.

شهرســتان پلدختــر در جنوب لرســتان همیشــه از 
محروم ترین مناطق استان بود حال با افتتاح آزاد راه خرم 
آباد-اندیمشک و تردد خودروهای سبک و سنگین از این 

مسیر ، محروم تر هم شد.
 جاده قدیمی که شــاهراه ترانزیتی در مسیر جاده خرم 
آباد-پلدختر بود از رونق افتاد و بسیاری از کسب و کارهای 
افتصادی که در طول مسیر پذیرای گردشگران ومسافران 
اســتان و یا عبوری بود، از رونق افتاد. از جمله این مناطق 
می توان به شــهر معمولان، بخش ملاوی و روستای افرینه 
کــه هر کدام دارای جاذبه های گردشــگری و تاریخی نیز 
هستند اشاره کرد.به گزارش خبرنگار ایلنا، با جاری شدن 
ســیل ۹8 محرومیت این مناطق به اوج خود رســید و با 
تخریب و ویرانی زیرســاخت های عمرانی از جمله جاده ها، 
پل هــای ارتباطی و... مردم  از آنچــه بود فقیر تر و جوانان 
بیشــتری بیکار شــدند.  بــه طوری که پس از گذشــت 
بیش از ۲ ســال از آن حادثه بســیاری از شهروندان هنوز 
نتوانســته اند خساراتی را که  به زندگی و کسب و کارشان 
وارد شــده،جبران کنند.شهرستان پلدختر در طول مسیر 
جاده ای دارای پتانســیل های گردشــگری بسیار زیادی 

است که نیاز به عزمی ملی دارد تا رونق اقتصادی و اشتغال 
زایی را به منطقه که دارای بیشــترین جوانان بیکار است 
بازگرداند. منطقه دارای زیباترین پل ها، آبشارهای تاریخی 
و چشمه های آب شیرین است که وجود رودخانه کشکان 
و کوهســتان های زیبا این زیبایی را در طول مسیر ۱۰۰ 
کیلومتری جاده خرم آباد-پلدختر دو چندان کرده اســت.
اگرچه از رودخانه کشــکان تنها یک اسم باقی مانده و آب 

چندانی در رودخانه جریان ندارد.
پل زیبای تاریخی کلهر که یادگار دوران هخامنشی در 
شهر معمولان اســت در آن دوران به عنوان راه شاهی در 
مسیر هکمتانه و شوش بنا شده و هم اکنون ثبت ملی شده 
و این قابلیت را دارد که به ثبت جهانی نیز برســد و مورد 
بازدید گردشــگران داخلی و خارجی قرار گیرد. البته باید 
برای ثبت این اثر در میراث فرهنگی جهانی، راه دسترسی 
به این اثر آســفالت و در حومــه آن پارک صخره ای ایجاد 
شــود و در شهر معمولان باید از ســرمایه گذارانی دعوت 
به عمل آورند که برای  گردشــگران هتــل یا اقامتگاهی 
بسازند. همچنین برای دسترسی به بخش غربی پل که در 
آن ســوی رودخانه کشکان است تعدادی قایق را در سطح 

آب انداخته و تله کابین نصب شود.
برای ثبت جهانی این پل باستانی اعتبار خاص نیاز است 
که امیدواریم رئیس ســازمان میراث فرهنگی کشــور این 
اعتبــار را در نظر بگیرد. وقتی ایــن منطقه به محل رفت 
و آمد گردشــگران تبدیل شود اهالی می توانند محصولات 
محلی و صنایع دســتی شــان را نیز به فروش برسانند. از 
دیگر مزایای این طرح گردشــگری این اســت که جاده از 

تنگ تیر تا پلدختر دوبانده می شود. 
همچنیــن آبشــارهای تاریخی افرینه و پل باســتانی 
شهرســتان پلدختر هم که در طول مســیر قرار دارند نیز 
با به ثبت جهانی رسیدن می توانند مورد بازدید عموم قرار 
بگیرند.یکی دیگــر از مناطقی که می تواند به محل بازدید 
گردشــگران قرار گیرد بخش ملاوی اســت که بسیاری از 
مسافران اقصی نقاط مختلف کشور برای رفتن به خوزستان 
تجربه استفاده از آب شیرین چشمه این منطقه و طبیعت 
زیبا و قهوه خانه هایــش را دارند . در زمان جنگ  ایران و 
عراق هم بســیاری از رزمندگان هم  حتی شده یک بار در 
این منطقه توقف کرده و عکس هــای یادگاری گرفته اند. 
متاسفانه در ســیل ویرانگر سال ۹8 تمامی ساختمان های 
این بخش ویران شــدند و تنها از آن منطقه چشــمه آب 
شیرین، چشم انداز زیبا و صخره هایش باقی مانده اند. نیاز 
اســت یک المان و یاد بود از رزمندگان که در این مســیر 
تردد می کرده اند ایجاد و به منطقه گردشگری تبدیل شود.
مدیرکل میراث فرهنگی لرستان در این باره به خبرنگار 
ایلنا، اظهار داشــت: تنها استانی که صد پل تاریخی ثبت 
ملی دارد اســتان لرستان اســت که می توان به مهم ترین 
آنها ماننــد کلهر، معمــولان و پلدختر اشــاره کرد.امین 
قاســمی افزود: قبل و بعد از ســیل ســال ۹8 پل تاریخی 
کلهر در شهر معمولان مورد مرمت و بازسازی قرار گرفته 
است. البته هر چند دهانه پل بیش از چند صد سال پیش 
تخریب و از بین رفته اســت. اما پایه های پل موجود است 

که آنها را استحکام بخشی کرده ایم.
وی ادامــه داد: برای توســعه گردشــگری در مناطق 
تاریخی شهرســتان پلدختر اگر سرمایه گذارانی در بخش 
خصوصی پیش قدم شــوند که بخواهد مجوزات قانونی را 
دنبال و زیرساخت های گردشــگری و تاسیساتی را ایجاد 
کنند ما نیز ایــن آمادگی را داریم که از این افراد حمایت 

و در نهایت تسهیلاتی را که لازم دارند در اختیارشان قرار 
بدهیم.قاســمی عنوان کرد: یونسکو یکی دو سالی می شود 
که آثــار تاریخی را بــه صورت زنجیــره ای ثبت جهانی 
می کند.  بســیاری از آثار در کشــورمان از جمله قنات ها، 
باغ های دوره اسلامی و مساجد دوره اسلامی که پرونده های 
شــان زنجیر وار تکمیل شده اســت در نوبت ثبت جهان 

هستند. 
بــه طور مثال ۵۰ مســجد را در ۳۰ اســتان کشــور 
جمــع بندی کرده اند و برای ثبــت جهانی آماده اند. وی 
گفت: ما نیز صــد تا از پل های تاریخی لرســتان را برای 
ثبت جهانی پیشــنهاد داده ایم و همــه را در یک پرونده 
آمــاده کره ایم که امیدواریم هر چه ســریع تر مرحله ثبت 
جهانی آنها طی شــود.مدیرکل میراث فرهنگر لرستان در 
مورد ایجاد المانی برای تــردد رزمندگان دفاع مقدس در 
بخش ملاوی نیز گفت: این پیشنهاد بسیار عالی است و در 
سال های گذشته مجموعه سازمان میراث فرهنگی در آنجا 
نمازخانه و سرویس بهداشتی های بسیار خوبی  ساخت که 
متاســفانه آسیب های زیادی به این ساختمان ها وارد و در 
و پنجره های آنها را به ســرقت بردند. مکان هایی که برای 
استفاده خود مردم ایجاد و برای جذب گردشگر آماده شده 

بود. متاسفانه حتی شیرآلات را هم به سرقت بردند. 
قاســمی عنوان کرد: ولی با این تفاســیر می توان آنجا 
المانــی از دوران دفاع مقدس زیر ســاختی را ایجاد کرد 
که یاد و خاطــره رزمندگانی که به ســمت جبهه جنگ 
در خوزســتان می رفتند را زنده نگه داشــت. اما برای این 
اقدام دســتگاه متولی ما نیستیم.  ســتاد کنگره سرداران 
شــهید، سپاه ،بســیج، ارتش و  بنیاد حفظ ارزش ها و آثار 
دفــاع مقدس باید اقدام  و همکاری کنند چرا که بیشــتر 
در چارچــوب کاری این بنیادها می گنجد.وی گفت: حتی 
اردوهای راهیان نور می توانند بازدید از یادمان های جبهه 
را از همین نقطه آغاز و مشــاهده و به ســمت خوزستان 
پیش بروند.مدیرکل میراث فرهنگی لرســتان افزود: البته 
هرچند با بازسازی جاده قدیم پلدختر- خرم آباد قطعا یک 
سری رونق ها به شهرســتان پلدختر در این مسیر دوباره 
باز می گردد و جاده از شــرایط پیچ هــای خطرناک خارج 
می شود. ولی اگر یک سری زیر ساخت این چنینی هم باشد  

مورد توجه عمومی بیشتری قرار می گیرند.

خشکینخیلاتشادگانزیربارغمسنگینبیآبی

جادههشتگرد-طالقان،مرگخاموشجادهای

پلدختر؛غنیازمواهبطبیعی،محرومازکمترینامکاناترفاهی

رشدبیشاز5درصدیتولیدانرژیالکتریکی
درنیروگاهشهیدرجاییقزوین

گروه شهرســتانها – ناهید نقدی: نیروگاه شهید رجایی با تولید بیش ۴ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون کیلووات ساعت انرژی خالص در چهار ماهه امسال، بیش 
از ۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد تولید داشته است. به گزارش 
روابط عمومی شــرکت مدیریت تولید برق شــهید رجایی، جواد دوستی معاون 
مهندسی و برنامه ریزی نیروگاه در تشریح این خبر گفت: در چهارمین ماه تابستان 
سال جاری، ۴ میلیارد و ۲8۶ میلیون و ۵8۶ هزار کیلووات ساعت انرژی خالص در 
واحدهای بخاری و سیکل ترکیبی این نیروگاه، تولید و به شبکه سراسری تحویل 
شده است. دوستی افزود: از این میزان انرژی، ۲ میلیارد و ۱۰۶ میلیون ۳8۰ هزار 
کیلووات ســاعت انرژی در واحدهای نیروگاه سیکل ترکیبی و ۲ میلیارد و ۱8۰ 
میلیون و ۲۰۶ هزار کیلووات ساعت انرژی در واحدهای نیروگاه بخار تولید شده 
است.با این میزان انرژی خالص درچهار ماهه امسال، نیروگاه شهید رجایی شاهد 

رشد ۵/۱۶  درصدی تولید انرژی نسبت به مدت مشابه سال گذشته بوده است.

بهصدادرآمدنزنگخطربیماریهاریدرمهریز
سرپرســت شبکه بهداشت و درمان مهریز از افزایش گازگرفتگی و زنگ خطر 
گــردش ویروس بیماری هاری در این شهرســتان ابراز نگرانی کرد و خواســتار 
ســاماندهی سگ های ولگرد در مهریز شد.علیرضا پورمازار در نشست ساماندهی 
سگ های ولگرد در این شهرستان بر ساماندهی سگ های رها شده و بدون صاحب 
در این شهرســتان به صورت اورژانسی تاکید کرد و افزود: امروز تعدد سگ ها در 
سطح شهر در حال افزایش اســت و به صورت گله ای در سطح شهر تردد دارند 
و به طور قطع این روند آســیب زا خواهد بود.سرپرست شبکه بهداشت و درمان 
مهریز گفت: ساماندهی نشدن سگ های بدون صاحب در سطح شهر و روستاهای 
این شهرســتان نه تنها باعث بروز مشــکلات عدیده ای برای ساکنان شده بلکه 
پرسه زدن این حیوانات در معابر عمومی، چهره شهر را نازیبا کرده است.پورمازار 
با اشــاره به افزایش موارد حیوان گزیدگی و گازگرفتگی در سطح شهر و بعضی 
روستاهای شهرستان، اظهار کرد: چندین مورد گاز گرفتگی در شهر و روستاهای 
مجاور و دیگر روستاهای شهرســتان داشتیم و گردش ویروس بیماری هاری در 
شــهر، زنگ خطر و نگران کننده است و باید برای کنترل سگ های ولگرد چاره 
اندیشید.وی در پایان این نشست به مصوبات این جلسه اشاره کرد و افزود: مقرر 
شد توسط شهرداری در سطح شهر و دهیاری ها در روستاهای شهرستان نسبت 
به زنده گیری سگ های ولگرد اقدام کنند.»رضا زارعزاده« فرماندار مهریز هم در 
این نشست تصریح کرد: شکار سگ ها خسارت جبران ناپذیر را متوجه جان، روح و 
روان شهروندان و آینده جامعه می کند و باید با راهکارهای اصولی، علمی، اخلاقی 
و قانونی در حل معضل ســگ ها انجام شــود.به گزارش ایسناو  به نقل از روابط 
عمومی شبکه بهداشت و درمان مهریز، فرماندار بیان کرد: باید از طریق زنده گیری 

نسبت به ساماندهی این دسته از حیوانات اقدام شود.

ساخت75مرکزبهداشتیودرمانیبرکت
پسازشیوعکرونا

بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام از زمان شــیوع ویروس کرونا تاکنون 
۷۵ مرکز بهداشــتی و درمانی را در مناطق محروم کشــور احداث کرده اســت.

معاون عمرانی و طرح های زیربنایی بنیاد برکت با اشــاره به فعالیت های عمرانی 
و زیربنایــی این بنیاد گفت: از زمان شــیوع ویروس کرونا تــا به امروز ۷۵ مرکز 
بهداشتی و درمانی برای خدمت رسانی به مردم مناطق روستایی و محروم سراسر 
کشور ساخته شده است.محمد مهجوری افزود: بنیاد برکت با هدف توانمندسازی 
اقتصادی و اجتماعی، ارتقای شــاخصه های ســلامت و بهداشت و ارائه خدمات 
درمانی به مردم مناطق محروم و کم تر توســعه یافته، اجرای و تکمیل پروژه های 
بهداشــتی و درمانی را در مناطق محروم و روســتایی کشور دنبال می کند.وی 
خاطرنشان کرد: بنیاد برکت نسبت به ساخت ۲۶۵ مرکز بهداشتی و درمانی در 
کشــور تعهد دارد که تا به امروز ۱8۰ مرکز به بهره برداری رسیده و افتتاح شده 
است.به گفته معاون عمرانی و طرح های زیربنایی بنیاد برکت، این مراکز بهداشتی 
و درمانی شــامل خانه و مرکز بهداشــت، مرکز جامع سلامت، آزمایشگاه، پایگاه 
اورژانس، مرکز تجهیزات پزشــکی، پایگاه سلامت و... می شود.  مهجوری تصریح 
کرد: ۶۵۰ منطقه روستایی تحت پوشش طرح های بهداشتی و درمانی بنیاد برکت 
قرار دارند و حجم کل سرمایه گذاری برای ساخت ۲۶۵ مرکز تعهد شده، ۳ هزار 
و ۷۵۰ میلیارد ریال است.وی با تاکید بر این که استان های سیستان و بلوچستان، 
خوزستان و لرستان بیشترین سهم را از پروژه های پروژه های بهداشتی و درمانی 
برکت به خود اختصاص داده اند، اظهار داشت: بنیاد همچنین در ساخت و تکمیل 
۱۷ بیمارســتان در مناطق محروم با یک هزار و ۵۰۰ تخت مشارکت داشته که 
بیمارســتان های درگز، مینودشت، گرمسار، میانه، بانه، فردوس، قرچک ورامین، 

بهار همدان و نی ریز از جمله این پروژه ها هستند.

پروندهثبتجهانی»هگمتانه«
پاییزبهیونسکوارسالمیشود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی استان همدان گفت: 
پرونده نهایی ثبت جهانی »منظر تاریخی هگمتانه تا همدان« تکمیل شده و پاییز 
سال جاری به یونسکو ارسال می شود.علی مالمیر شنبه ۲۰ شهریورماه در حاشیه 
بازدیــد از موزه منطقه ای غرب کشــور، بیان کرد: محوطه ۳۱ هکتاری هگمتانه 
تبدیل به یک کارگاه شده و در حال حاضر شش کارگاه فعال در حوزه های مرمت، 
اجرای زیرساخت های گردشــگری، موزه منطقه ای و اقدامات حفاظتی در حال 
انجام اســت.وی با بیان اینکه یکی از مهمترین پروژه هایی که در سیاست گذاری 
پیش بینی شــده خواناســازی برج و باروها و حصارهای هگمتانه است، افزود: بر 
اســاس نظر باستان شناسان این قســمت به دوره هخامنشی و ماد برمی گردد و 
علاوه بر خواناسازی، اقدامات حفاظتی نیز برای این قسمت در حال انجام است.
مالمیر با اشــاره به اینکه خواناســازی برج و باروهای هگمتانه یکی از مهمترین 
پروژه های در حال انجام است، اضافه کرد: این کار باید تداوم پیدا کند، همچنین 
خواناسازی در بخش های اساسی که پیش بینی شده و مطالعاتش انجام گرفته باید 
طی دو سال آینده به اتمام برسد.وی مطرح کرد: با کمک نمایندگان مردم همدان 
در مجلس شورای اسلامی از وزیر میراث فرهنگی درخواست می کنیم اولویت ثبت 
جهانی محور غرب کشــور پرونده هگمتانه باشد و امیدوایم در انتهای این مسیر، 

سال آینده شاهد حضور ارزیابان یونسکو در همدان باشیم.

تعاملرسانههاودستگاههایمحلی
نیازضروریشهرستانساوجبلاغ

رئیس کانون بسیج رسانه شهرستان ساوجبلاغ گفت: دستگاه ها و رسانه های 
محلی با تعاملی سازنده می توانند بسیاری از نیازهای این شهرستان را شناسایی 
و رفع کنند. محمدرضا پیشگاهی در جلسه بررسی نقش رسانه ها در جهت رفع 
مشــکلات این شهرستان اظهار داشــت: همگرایی و اتحاد رسانه ها در خصوص 
مصالح شهرستان ساوجبلاغ، توجه مدیران را نسبت به نقاط ضعف و قوت موجود  
جلب می کند و این امر باید تقویت شود. وی افزود: دستگاه ها و رسانه های محلی 
با تعاملی سازنده می توانند بسیاری از نیازهای این شهرستان را شناسایی و رفع 
کنند. رئیس کانون بســیج رسانه شهرستان ساوجبلاغ در ادامه با اشاره به ایجاد 
بســتر هایی در جهت ارتقا بصیرت اجتماعی با رویکرد اســلامی، اظهار داشت: 
ارتقا ســواد رسانه ای اهالی شهرســتان در دستور کار است و به زودی دوره های 
مختلفی در این زمینه برگزار خواهد شد. پیشگاهی گفت: ترویج شایعه و بدبینی 
در دســتور کار دشــمنان نظام و انقلاب بوده و آنها تلاش دارند با شایعه پراکنی 
در خصوص مســائل و موضوعات غیر واقعی و انعکاس معکوس واقعیت ها اذهان 
مردمی را مشوش کنند.وی تاکید کرد: مجهز شدن مردم به مباحث سواد رسانه 
و آشنایی با عملیات روانی دشمنان در جنگ نرم میتواند عاملی بر خنثی سازی 

اهداف آنها باشد.

کاهششهرهایقرمزدرآذربایجانغربی
رئیس دانشــگاه علوم پزشکی آذربایجان غربی گفت: کلیه شهرهای استان به 
جز پلدشــت به رنگ قرمز کرونایی هستند.جواد آقازاده در گفت و گو با ایسنا با 
اشــاره به آخرین رنگبندی کرایه اســتان افزود: بر اساس آخرین آمار اعلام شده 
پلدشــت ازلیست شهر های قرمز خارج شــده و به رنگ نارنجی در آمد اما بقیه 
شهرهای استان همچنان قرمز هستند. آقا زاده با اشاره به آخرین آمار بستری های 
کرونایی در استان تصریح کرد: در حال حاضر ۲۲۰۴ بیمار سندروم حاد تنفسی 
در بخش های کرونای استان بستری هستند که از این تعداد ۱۱۱8 نفر مشکوک و 
مابقی قطعی هستند. وی ادامه داد: بااحتسای ۱۳۷۷ مورد مبتلای  جدید مجموع 

مبتلایان به کرونا تا کنون ۲۵۲ هزار و 88۱ مورد است.

اخبار کوتاه


